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Olv.: Ez 2,2-5 – 2Kor 12,7-10 – Mk 6,1-6
Jézus Názáretben

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL
 
Szentmise bevezetése

Isten hozta a Testvéreket!
Köszönöm szépen a vigasztalást, mert vigasztalásomra szolgált, hogy ilyen hangosan szólt ez
az ének! Amikor kétszer ennyien vagyunk, akkor se szól így, csak nyöszörgünk. Most viszont
ennek az éneknek volt lendülete. Örülök, ha ma ilyen kevesen is vagyunk! 

Reggel óta az foglalkoztat, hogy a prófétát az vigasztalta, - amikor a zsidókat számkivetésbe
vitték, - hogy majd a maradék visszatér! A maradékot a Biblia szent maradéknak nevezte,
akikre majd fölépül egy új világ! Lehet, hogy mi vagyunk a szent maradék? Jó lenne! Azt
hiszem,  elegendően  vagyunk  ahhoz,  hogy  ránk  egy  új  világ  fölépüljön,  ha  valóban  úgy
gondoljuk, ahogy Isten gondolja a világ sorsát, meg a mi emberi életünk sorsát!

Ezt a szentmisét egy idős Testvérünkért ajánljuk föl, aki sok-sok évet számlál már és hálás, -
ő így szokta mondani, - a Mindenhatónak! Sok-sok jót tevő zsidó asszonyról van szó. 
Tartsunk bűnbánatot!

Szentbeszéd

Kedves Testvérek!  Keressük meg a mai vasárnap üzenetét! Nem csupán azért olvassuk fel
ezeket a szentírási részeket, hogy ismételten halljuk. Az igehirdetőnek meg az a feladata, a
küldetése, hogy a felolvasott Igét értelmezze! Nem elegendő egyszer hallani valamit. Az sem
elegendő, ha valaki otthon újra, meg újra előveszi a Bibliát - bár csak többen tennék ezt, - és
újra, meg újra olvassa ezeket a történeteket. 

Ki kell bontani ezeknek a történeteknek az értelmét!

Ezer  évvel  ezelőtt  írattak!  Több ezeréves  bölcsesség  jelenik meg a  Szentírás  nagyon sok
leírásában! Amikor olvastam ezeket a mai szentírási részeket, akkor az jutott eszembe, hogy
napjainkban van egy sajátos, újfajta tevékenység, akár szakmának is lehetne mondani.  Így
mondják ma: mediáció = közvetítés. Sőt, nemcsak felbukkant ez, hanem mint divathullám van
jelen  világunkban.  Válságban,  problémákkal  küszködő  felek  között  megjelennek  a
mediátorok. Amikor egy-egy új fogalom felbukkan, akkor az emberek azt gondolják, hogy
egészen új dologról van szó. A mediáció a Bibliában már kétezer évvel ezelőtt megjelent. A
Bibliában mediátorokkal találkozunk. Ma találkoztunk Ezekiel prófétával, Pál apostollal, 

találkoztunk a Legfőbb Mediátorral!
Így olvassuk a Szentírásban: az egyetlen közvetítő Isten és ember között:

Jézus Krisztus!

Isten és ember története közös
A  mediáció  divat  lett,  azt  is  mondhatom,  szükséglet!  Antropológiai  forradalom  zajlik  a
világban. Ez a forradalom azt jelenti, hogy a Krisztus központú istenképet lesöpörték. Milyen
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a  Krisztus  központú  istenkép?  E  szerint  Isten  és  ember  története  közös!  Ha  az  ember
odafigyel  Isten  terveire,  akkor  nagy  valószínűség  szerint,  minden  gyöngeségünk,
gyarlóságunk,  esetlegességünk  ellenére  az  irány  legalább  jó!  Isten  azt  akarja,  hogy  az
emberek boldogok legyenek! Isten azt akarja, hogy az emberek igazságban éljenek! Isten azt
akarja, hogy az emberek egymással szolidárisak legyenek! 

Az  egész  ószövetségi  történet  Isten  és  a  választott  nép  közös  története!  Ebben  Isten
törvényeket ad és az emberek ezekhez a törvényekhez igazodnak. A törvényekhez soha se
könnyű  igazodni.  A  törvények  mindig  faggatják  a  mi  egyéni  elképzeléseinket,  egyéni
törekvéseinket.  A  törvények  ezeket  mindig  szűkítik.  A  forradalom  azt  jelenti,  hogy
individualista istenképe van az embereknek. E szerint az igaz, amit én igaznak tartok, Istenről
az van, amit én gondolok. Ebben a témában az ember csak elbizonytalanodhat. Az ember a
maga által választott útján jár. Kimondja, hogy neki nincs szüksége senkire. 

Isten  és  az  ő  népe történetében,  ha  a  nép  ragaszkodik  a  törvényekhez,  akkor  ez  azt
eredményezi,  hogy  a  nép  élete  rendben  van.  Uralkodik  az  igazságosság  és  az  emberek
szolidárisak egymással. Egymás gondját, baját hordozzák. Isten és a választott nép története
Isten és az emberiség történetét szimbolizálja. 

Ha az emberiség Isten törvényeit magáévá teszi,
akkor az igazságosság és a szolidaritás uralkodik!

Amikor  ezeket  a  nagy mondatokat  kimondjuk,  akkor  azt  is  kell  tudni,  hogy mi  emberek
igazodunk a törvényekhez. Mi emberek szeretnénk az igazságosságot megjeleníteni a földön,
meg szeretnénk egymással szolidárisak lenni! 

Csak mindig újra, meg újra akadályoz bennünket az önző természetünk,
a neveletlen, a közösségi életre föl nem készített természetünk!
Ez egy életfeladat, hogy az ember egy közösségben tudjon élni!

A közösségben az ember oda tudjon figyelni  az eligazító gondolatokra,  igazságokra! Egy
közösségben el tudja fogadni azt, hogy feladata van a másik emberrel, legfőképpen azokkal,
akik rászorulnak az ember gyógyító közelségére!

A meditáció
A mediáció azért olyan széleskörű, mert emberközpontú a mi gondolkodásunk. Rengeteg a
válságba  jutott  élet,  a  kudarchelyzetbe  kerülő  életek.  Mindenki  közvetíteni  akar,  van
házasságközvetítő,  munkaközvetítő,  stb.  Bizonyos  értelemben  a  médiumok  világa  is  ezt
vindikálja, követeli magának, hogy ő is közvetítő. Csak egyről nem szabad megfeledkezni,
hogy azok a közvetítők, akik Isten nevében szólnak, Jézus Krisztus, aki Isten küldötte, mindig
az ember javát akarják! 

Ezek a közvetítők mindig Isten terveit hozzák!
Az embereket abban akarják segíteni,
 hogy jobban odafigyeljenek ezekre!

Gyanús nekem, hogy amikor ezek az e világi közvetítők megjelennek, azok vajon kinek az
érdekét  képviselik?  Ezért  vannak  bennem  kétségek  a  pszichológusokkal,  a  terapeutákkal
kapcsolatosan.  Mit  jelent  az  ő  közvetítésük?  Az  esetek  többségében  meghallgatnak,
kibeszéltetik azt a bajban lévő embert, de válaszuk nincs!
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A próféták
Ezek a közvetítők mindig Isten felől hozzák az üzenetet! Isten a hűséges szövetséges! Isten
mindig azt akarja, hogy az ember kudarcélménye megszűnjön! Isten mindig azt akarja, hogy
az  ember  problémája  megoldódjon!  Az e  világi  közvetítők  ki  merik-e  mondani,  hogy az
embernek mit  kell  tenni  a  megoldás  érdekében?  A próféták  mindig  következetesek!   Az
ószövetségi  mediátorok  a  próféták.  A  zsidó  világban  próféta  a  rohe.  Rohe  magyarul  azt
jelenti,  hogy előrelát, belelát bizonyos értelemben a jövőbe és ennek megfelelően szólal meg.
Gondolkodását mindig az Isten akarata határozza meg. A zsidók mindennapjaikat a görög
műveltség  hatása  alatt  élték.  A próféta  görög szó,  prófiémi  azt  jelenti,  hogy valakinek a
nevében beszélni. 

A próféták mindig Isten nevében beszéltek!

Isten igazságát hozták el az embereknek, amelyek biztos, hogy megoldást jelentenek, ha van
elegendő erőnk ezekhez tartani magunkat. Ugyanakkor a próféták vitték az ember kínját, baját
Isten elé, mint Mózes annak idején! A Bibliában gyönyörű ez a mózesi közbenjárás! Amit ma
hallottunk Ezekiel prófétától, a prófétai sors nem volt egyszerű, ahogy a prédikátor helyzete
sem egyszerű. Azt hiszik, hogy az emberek szívesen hallgatják azt, amit én itt mondok? Nem!
Az emberek  azt  szeretnék,  ha  az  igehirdető  sem az  igazságot  mondaná  ki,  hanem olyan
simogató, elodázó kijelentéseket tenne, ami az embereket nyugtatja, vigasztalja, csak éppen a
helyzet nem változik. 

A helyzet változása mindig kemény kihívás!
Az ember egyéni helyzete, a társadalom, a világ helyzete is csak akkor változik,

ha abban megjelenik az áldozatkészség!

Áldozatos szellem nélkül nem tud megváltozni az ember! 
Áldozatos szellemiség jelenléte nélkül a társadalom csak süllyed! 
Áldozatos szellem nélkül az emberek elidegenednek egymástól!

Ezekiel  erről  beszél  az  embereknek:  emberek  térjetek  észhez,  Isten  jót  akar  nektek!  Ne
engedjétek  ennyire  előtérbe  a  magatok érdekeit.  Jobban figyeljetek  arra,  hogy az  igazság
mindig igazság! Az nemcsak addig igazság, amíg a ti kedvetek szerinti. Az egymásért való
felelősség mindig élő! Ez nem a szerint van, hogy most éppen kedvem van hozzá, vagy nincs.
Felelősek vagyunk egymásért! A próféta mindezt elmondja, utána azt mondja a népnek: 

ha nem hallgatjátok meg, akkor is ez az üzenet, ami azt jelenti, hogy van próféta!
Akkor is van, ha ti szeretnétek úgy élni, mintha nem lenne! Van!

Ugyanez a történet Jézus esetében is
Jézus  megjelenik,  mint  az  egyelten  és  legfőbb  közvetítő  Isten  és  a  nép  között  és
megbotránkoznak! Furcsa emberi magatartás az, hogy azt az Istent szeretjük, akit az égbe
száműzünk.  Olyan messze van,  hogy… Amikor Isten megjelenik közöttünk úgy és  olyan
módon, mint amilyenek mi vagyunk, ez gyanús Isten! Jézus megjeleníti Istent, egy közülünk,
akkor elkezdjük firtatni, hogy van-e ehhez joga! Megkérdőjelezzük Jézus Istenségét, isteni
küldetését! Az égben lévő Istent nem kérdőjelezzük meg, mert az égben lévő Isten nem úgy
van köztünk, meg velünk, mint ahogy Jézus volt és van!

Jézus szellemi arculatát meg kell ismerni! 
Jézus szellemi arculatát nem csupán nemzete, családja formálja és alakítja, 
hanem mindennél inkább a küldetése, hogy Isten valamit rábízott! 
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Ez határozza meg Jézus arculatát!
Ezért Ő az egyetlen közvetítő, mert azt jeleníti meg, amit Isten vár tőlünk!

Amikor  ez  megjelenik,  akkor  botránkozunk,  mert  Jézus  élére  állítja  a  szavakat.  Ebben a
pillanatban nem lehet kibeszélni semmit! Legfeljebb azt lehet mondani, hogy gyenge vagyok
a  megvalósításához!  Pál  apostol  éppen  e  miatt  sír  –  hallottuk  –  Isten  vegye  el  a
gyöngeségemet. Az Úr erre azt mondja: „Elég neked az Én kegyelmem!” Akkora nagy akarsz
lenni, annyira erős akarsz lenni? Te akarsz a központba kerülni! Ha gyönge vagy, akkor vagy
erős, ha kicsiny vagy, akkor vagy nagy, mert akkor az Istent jeleníted meg, nem magadat!

Ezeken a kérdéseken igen komolyan el kell gondolkodnunk, mert mi mindannyian mediátorok
vagyunk,  mindannyian! Itt  van egy filmkészítő ember is.  Ezzel  a  kérdéssel  kapcsolatosan
egyre többet gondolok a médiumokra. A médiumok mit közvetítenek? Hogyan szolgálják a
konfliktusok kezelését, a jó kimeneteleket? Azért vagyunk olyan kritikusok a médiumokkal
kapcsolatosan, mert nem mindig azt szolgálják, amit szolgálni kellene, az életet! 

Az Egyházban mi mindannyian közvetítők vagyunk! Mindannyian!

Az Egyház létjogosultságát megkérdőjelezik, itt  Európában mindenképpen, de van! Ahogy
Ezekiel mondta: ha semmit nem hallgattok rám, akkor is van próféta! 

Ha semmibe veszik az Egyházat, Egyház akkor is van!

Az Egyház teljesíteni tudja küldetését,  ahhoz az kell,  hogy mi külön-külön mindegyikünk
tudatosítsa  magában,  hogy  ő  közvetítő!  Ha  minket  fölkarolt  az  Isten,  ha  a  mi  életünket
átalakította az Isten, akkor nekünk erről tanúságot kell tenni egymás felé, aki éppen mellettem
a  széken  ül,  otthon  a  családban,  munkahelyen,  a  villamoson,  az  autóutakon,  mindenütt!
Mindenütt kifejeződik, hogy mi milyen emberek vagyunk, önzők, erőszakosak, rámenősek,
vagy egymásra figyelünk! Arról ne feledkezzünk meg, Isten Jézus Krisztuson keresztül küldi
az üzeneteit! Jézus Krisztus pedig ránk bízta ezt az üzenetet:

Menjetek el az egész világra és hirdessétek!

Ha baj van a világban, lehet, hogy a mi hangunk lett túl gyenge, de legfőképpen talán a mi
nagylelkűségünk nem elegendő!

+  A M E N  +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves Testvérek! 
A Szentírás lelkünkre köti, hogy Jézus az egyetlen és igazi mediátor Isten és az ember között.
Mi  is  közvetítők  vagyunk.  Többet  kellene  arra  gondolni,  hogy  mennyire  határozza  meg
szellemi  arcunkat  a  küldetésünk.  Mindig  arra  hivatkozunk,  hogy  milyenek  a  génjeink,  a
családunk, a nemzetünk, stb. Ezek meghatározók, de nem lehet egy életen keresztül, ma ez
divat, a mediátorok ezt szugerálják, hogy a gyerekkori dolgok egész életünket meghatározzák.

Beleszólnak, de ha komolyabban vennénk, mit jelent, hogy küldetésünk van, akkor talán az
egész életünket jobban meghatározná, hogy milyen küldetést bízott ránk az Isten! Ez már nem
a test, meg a vér világa, hanem ez a lélek, a szellem világa! Gondoljunk erre most, amikor az
Úr imádságát imádkozzuk!                                                                                     Mi Atyánk…
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